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Referat møde i Frivillighedsrådet  
Torsdag, den 14. marts 2024 kl. 15.00-17.00 på Familie Værkstedet Tønder, Østergade 69, 
6270 Tønder 
 
Deltagere:  
 
Poul Erik Hansen, forperson, ordstyrer 
Karin Müller, næstforperson 
Erik Christensen Jensen, afbud 
Irene Feddersen 
Annette Fugleberg Wind 
Børge Hansen Rossen 

Dorte Friis  
Jørgen Ørbæk Petersen 
Katja Quilty, afbud 
 
Mikkel Leth Jespersen, afdelingsleder 
Kirsten G. Nissen, frivilligkoordinator/sekretær 

 
Under pkt. 4 deltog Ronni Back Echstrøm Hvidbjerg Rix 
 
 
Referat: 
 
Orientering om Familie Værkstedet Tønder v/Astrid Christensen. 
 
Projektleder Astrid Christensen bød velkommen med et veldækket kaffebord. Familie Værkstedet i Tønder 
startede for 3 år siden med midler fra Den A .P. Møllerske Støttefond på ca. 10,2 mio kr. til et projektforløb på 
5 år. Tønder Kommune er partner i projektet, og der er indgået en partnerskabsaftale med kommunen. 
Projektet måles af BDO. Huset er for sårbare familier og mange af brugerne har psykiske eller fysiske 
diagnoser. 43 % af brugerne har en anden baggrund end dansk. 57 % er danske familier, som i flere 
generationer har været sårbare. Den sidste brugergruppe har arbejde, men har samtidig brug for støtte.  
Målet for projektet er at hjælpe 125 børn og 125 voksne i løbet af de 5 år projektet varer. Familieværkstedet 
har snart opnået måltallet. Udover projektets deltagere har Familieværkstedet ca. 130 børn og voksne 
tilknyttet.  
I projektet måles bl.a. på jobtilknytning og uddannelsestilknytning. 75 % af de unge skal enten være i job 
eller uddannelse efter endt projektforløb. Der måles også på fremmøde i skolen og aktivt fritidsliv, samt at 
underretningsgraden på børn skal mindskes. Hvert halve år indsendes data, og årligt udarbejdes en rapport.  
Familierne deltager i forskellige grupper og undervisning - fx sprog og samfund. Der er etableret læringscafé 
for børn i samarbejde med Tønder Gymnasium. Mange vil gerne i job og uddannelse – der oprettes i den  
forbindelse studiegrupper for de voksne. Mange af børnene har det rigtig svært i skolen – I 
Familieværkstedet laves forskellige ting fx fuglehuse, og det giver børnene gode positive oplevelser. 
Hver torsdag afholdes Ungecafé med fællesspisning og undervisning. Der rådgives også om praktiske ting 
og økonomi/budget. Endvidere tilbydes åben rådgivning ift. e-boks samt individuelle samtaler. 
Fornyligt er Familieværkstedet også etableret med en afdeling i Toftlund, hvor de efter tre gange allerede har 
tilknyttet 35 børn og voksne. Økonomisk rådgivning er en del af tilbuddet i Toftlund. 
Frelsens Hær er en kristen organisation men det hindrer ikke, at de gerne vil hjælpe alle, der har brug for 
hjælp. Organisationens tilgang til mennesker hviler på værdighedsprincippet. 
Der inviteres til gudstjeneste en gang månedligt, og halvdelen af dem der kommer, er muslimer.  
 
I 2023 fik 250 familier julehjælp af Frelsens Hær. Astrid Christensen vil gerne samarbejde med kommunen om 
julehjælpen, men det har GDPR-reglerne indtil videre forhindret. 
 
Frivillighedsrådet var interesseret i at vide, hvad der ville ske om 2 år, når projektet stopper. Astrid 
Christensen vidste, at Frelsens Hær var glad for at være i Tønder, og mente, at der ingen planer var for at 
trække aktiviteterne fra Tønder.  
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1. Godkendelse af dagsordenen. 
 
Dagsordenen blev godkendt. 
 
2. Orientering om Frivillighedsrådets økonomi. 
Status på rådets forbrug. 
 
Det blev oplyst, at Frivillighedsrådets bankkonto var blevet lukket, og at pengene på kontoen var blevet 
overført til kommunen på rådets budget. Siden sidst var der betalt deltagelse i konference for to medlemmer.  
Frivillighedsrådets resterende budget lød på 39.666, 73 kr. 
Til afholdelse af temaaften om rekruttering den 30. april 2024 kl. 17-21 i Skærbækcentret blev der afsat et 
beløb på 10. 000 kr. Alle frivillige foreninger inviteres, og Frivillighedsrådet bliver medarrangør sammen med 
Tønder Kommune. Det blev aftalt at booke Frivillighedsrådet til temaaftenen. 
 
3. Høring vedr. fordeling af tilskud til frivilligt socialt arbejde – forår 2024. 
Socialudvalget har d. 05.03 sendt sagen til høring i Frivillighedsrådet.  
Formål med punktet: Udarbejdelse af et høringssvar. 
Bilag:   - Dagsordenspunkt,  
- Retningslinjer for tilskud efter § 18 i serviceloven, 
- Oversigt over ansøgninger jf. § 18 – forår 2024. 
 
Fordelingen af tilskud blev drøftet og der blev aftalt høringssvar. 
 
Høringssvar: 
Frivillighedsrådet bakker op om indstillingen og værdsætter, at der også bliver givet tilskud til aktiviteter, 
hvor forplejning og bespisning indgår. 
 
4. Orientering om Frivilligcenter Tønder v. leder Liv Øvlisen Brun Jensen. 
 
Leder Liv Jensen oplyste, at Frivilligcenter Tønder har 71 medlemsforeninger. Centret vil gerne hjælpe med at 
synliggøre foreningerne og hjælpe med rekruttering af frivillige. Der ydes også gerne hjælp til udvikling af 
foreninger. Når der er borgere som mangler tilbud, vil centret også gerne være behjælpelig.  
Centret har i samarbejde med kommunen projekt Naboskaber, hvor udenlandske tilflyttere får hjælp af andre 
borgere til de udfordringer, der er i forbindelse med bosætning i Danmark. Centret arbejder på etablering af 
et foreningsnetværk i løbet af foråret. 
I forbindelse med Frivillig Fredag ville frivilligcentret gerne være med igen. Temaet ”Frivillig fordi” fortsætter 
igen i år. Liv Jensen opfordrede Frivillighedsrådet til at deltage i en arbejdsgruppe. Karin Müller meldte sig til 
arbejdsgruppen. 
 
Beretningen blev drøftet, herunder frivilligcentrets fremtid og den mulige sammenlægning med 
frivillighedsrådet.  
 
5. Drøftelse af sammenlægning med Frivilligcenter Tønder. 
Input til arbejdsgruppen.  
 
Ronni Rix Back fra forvaltningen deltog under punktet for at hjælpe med processen omkring 
sammenlægningen. Han ville til en start lave en forventningsafstemning med henholdsvis Frivillighedsrådet 
og med frivilligcentrets bestyrelse. Han forklarede, at forvaltningen ville samarbejde med arbejdsgruppen 
omkring den fremtidige struktur, og at arbejdsgruppen ville blive indkaldt til møde.  
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Hvilke forventninger er der til processen? 
Karin Müller forklarede, at der på rådets sidste møde havde været enighed om at nedsætte en 
arbejdsgruppe, der skulle udarbejde en liste over de spørgsmål, som ønskes besvaret i forbindelse med en 
sammenlægning. Der blev henvist til de spørgsmål, der blev talt om på sidste møde.  
 
Der blev talt om at lave et frivillighedens hus med en dynamisk struktur, som skal kunne rumme alle 
foreninger med et korps af frivillige ressourcepersoner og bl.a. tilbud om regnskabsassistance til de små 
foreninger.  
 
Ronni Rix Back oplyste, at folkeoplysende foreninger kan nøjes med tre personer i bestyrelsen. 
 
Karin Müller havde siddet med i arbejdsgruppen om nyorganisering og ønskede ikke, at frivillighedsrådet 
blev absorberet som et underudvalg af frivilligcentret. Der skal være kontakt til politikerne, konkluderede hun 
og, det skal være tydeligt, at det er et strategisk råd. Frivilligcentrets indflydelse skal gå igennem 
Frivillighedsrådet, som skal være indgang til forvaltningen og politikerne. Rådet skal ikke forsvinde i 
frivilligcentret – Navnet skal dække begge. 
 
Det blev talt om, at Frivillighedsrådet i forbindelse med dialogmødet med Socialudvalget kunne byde ind 
med temaer for uddeling af § 18 midlerne.  
 
Frivillighedsrådets forventning til den kommende proces var, at den blev færdig inden næste valg til rådet, 
som foregår i november.  
 
Det blev aftalt, at arbejdet skal foregå i arbejdsgruppen, og at beslutningerne skal træffes i Frivillighedsrådet. 
 
Irene Feddersen opfordrede rådet til at oprette et forretningsudvalg. 
 
6. Genoptagelse af punkt: Præsentation af foreningernes udfordringer fra stormødet den 13.11.23. 
Formål med punktet: Valg af et eller to temaer, som der kan arbejdes videre med. 
Bilag: Foreningernes udfordringer – stormøde 13.11.23. 
 
Der havde været flest input i forhold til rekruttering på stormødet - og da emnet er aktuelt for alle 
foreninger, blev det besluttet, at rekruttering skulle være det tema, der skulle fokuseres på fremadrettet. 
 
Temadagen den 30. april om rekruttering af frivillige skulle derfor også være startskuddet for 
Frivillighedsrådets indsats i forhold til mobilsering af flere frivillige. Punktet drøftes igen på næste møde. 
 
7. Frivillighedsrådets årshjul. 
Planlægning af møder og opdatering af årshjulet. 
 
Der var ingen ændringer i årshjulet. 
 
8. Orientering ved forperson, andre medlemmer og forvaltning. 

• Verdensmålene/Samarbejde FR+FC 
• Barnets Lov – uddelt materiale 
• Orientering fra Konference Frivillighed og velfærd 2024 - Brobygning til trivsel 

 
Materiale om verdensmålene medbringes til forskningens døgn foredraget den 22. april. 
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9. Eventuelt. 
Det blev oplyst, at forpersonen og næstforpersonen havde været indkaldt til møde om Det Sociale Kompas 
af Grethe Nielsen og Rikke Beyer. Poul Erik oplyste, at frivilligcentrets medarbejdere også havde været 
indkaldt til møde om Det Sociale Kompas. 
 
 
 


